



# press release

Puerto Rico Fiscal Agency and Financial Advisory Authority

January 18, 2023

## **AAFAF submits Government of Puerto Rico Fiscal Plan 2023**

*First fiscal plan after exiting Title III bankruptcy last year focuses on building resilient infrastructure, investing in economic development, improving government operational capacity, and promoting fiscal responsibility and financial management*

[San Juan, P.R] The Puerto Rico Fiscal Agency and Financial Advisory Authority (“AAFAF,” by its Spanish acronym) announced the submission of the Government’s proposed fiscal plan for the Commonwealth of Puerto Rico (the “2023 Fiscal Plan”) to the Financial Oversight Management Board for Puerto Rico (“FOMB”) on January 17, 2023, as required by law. This is the Government’s first fiscal plan submission since the Commonwealth emerged from its Title III bankruptcy case on March 15, 2022, and, if approved, will go into effect July 1, 2023.

“The 2023 Fiscal Plan represents Governor Pierluisi’s vision of a medium- and long-term plan for key revenue, spending, and policy priorities that will further strengthen Puerto Rico’s economy for the benefit of all our stakeholders, principally our People,” said Omar J. Marrero, executive director of AAFAF, in his transmittal letter to FOMB Executive Director Robert F. Mujica, delivered last night.

“Now that the Government has achieved a sustainable debt level and continues to operate within the certified balanced budgets, we are embarking on a new chapter in Puerto Rico’s history where strategic investments and the prioritization of the Governor’s key fiscal policy objectives will shape the future of economic prosperity on the Island. The primary goal of the Government’s 2023 Fiscal Plan is to seize this once-in-a-generation opportunity to leverage our unique financial position as a result of our economic development public policies and the Plan of Adjustment’s success to lay the foundation for Puerto Rico’s future,” Marrero explained in his letter.

CONTACT : Joselyn Ortiz 787-354-2060  
Francisco Cimadevilla 787-460-5400

The 2023 Fiscal Plan includes several initiatives designed to promote economic development, including, among other things, (i) establishing a Municipal Essential Services Fund to ensure essential services are provided effectively by municipalities for across the Island; (ii) cost-of-living adjustments to mitigate the current inflationary environment; (iii) workforce investments to increase the government's capacity to deliver services, including salary increases; (iv) prioritizing obligations to current and future retirees; (v) creating a fiscally responsible post-bankruptcy Government by implementing a comprehensive financial management agenda to ensure that Puerto Rico never again suffers from the problems that led to the fiscal crisis in the first place; and (vi) Government efficiency.

Cognizant that the certification of a new fiscal plan is a process that requires collaboration and consensus-building between the Government and the Oversight Board to achieve the best results possible, AAFAF looks forward to continued discussions with the FOMB to reach common goals for the benefit of the people of Puerto Rico.

###





# comunicado

Autoridad de Asesoría Financiera y Agencia Fiscal (AAFAF)

18 de enero de 2023

## AAFAF somete Plan Fiscal del Gobierno de Puerto Rico para 2023

*Primer plan fiscal luego de salir de la quiebra de Título III el año pasado enfatiza la construcción de infraestructura resiliente, la inversión en desarrollo económico, el mejoramiento de la capacidad operacional del gobierno y la promoción de responsabilidad fiscal y gerencia financiera*

[San Juan, P.R.]- La Autoridad de Asesoría Financiera y Agencia Fiscal (“AAFAF”) anunció la radicación por parte del Gobierno de Puerto Rico ante la Junta de Supervisión y Administración Financiera para Puerto Rico (“JSAF”) del propuesto Plan Fiscal del Gobierno de Puerto Rico (el “Plan Fiscal 2023”) el 17 de enero de 2023, según requerido por ley. Este es el primer plan fiscal presentado por el Gobierno desde que éste saliera de la quiebra de Título III el pasado 15 de marzo de 2022 y, si se aprueba, entraría en vigor el 1ro de julio de 2023.

“El Plan Fiscal 2023 representa la visión del Gobernador Pedro Pierluisi a mediano y largo plazo, de un plan de recaudos, gastos y políticas públicas para fortalecer aún más la economía de Puerto Rico en beneficio de todos nuestros constituyentes, principalmente nuestra gente”, dijo Omar J. Marrero, director ejecutivo de AAFAF en carta dirigida a Robert F. Mujica, director ejecutivo de la JASP, tramitada anoche.

“Ahora que el Gobierno ha alcanzado un nivel sostenible de deuda y continúa operando dentro de los presupuestos balanceados certificados, estamos abriendo un nuevo capítulo en la historia de Puerto Rico en el cual inversiones estratégicas y la priorización de objetivos clave de política fiscal habrán de determinar la prosperidad económica de la Isla. El objetivo principal del Plan Fiscal 2023 del Gobernador es aprovechar la oportunidad histórica que se nos

presenta para apalancar la singular posición financiera que hemos alcanzado como resultado de las políticas públicas a favor de nuestro desarrollo económico y el éxito del Plan de Ajuste para establecer la zapata para el futuro de Puerto Rico", explica Marrero en su carta.

El Plan Fiscal 2023 incluye diversas iniciativas diseñadas para promover el desarrollo económico incluyendo, entre otras, (i) el establecimiento de un Fondo Municipal de Servicios Esenciales para asegurar que servicios esenciales sean provistos eficientemente por los municipios a través de la Isla; ajustes de costo de vida para mitigar el presente ambiente inflacionario; (iii) inversiones en la fuerza trabajadora para aumentar la capacidad del gobierno de proveer servicios, incluyendo aumentos salariales; (iv) la priorización de obligaciones hacia nuestros retirados, presentes y futuros; (v) la creación de un Gobierno fiscalmente responsable post-quiebra mediante la implantación de una abarcadora agenda de gerencia financiera para asegurar que Puerto Rico no vuelva a sufrir jamás los problemas que provocaron la crisis fiscal en primer lugar; y (v) eficiencia gubernamental.

Consciente de que la certificación de un nuevo plan fiscal es un proceso que requiere colaboración y consensos entre el Gobierno y la Junta de Supervisión para lograr los mejores resultados posibles, la AAFAF anticipa con optimismo continua comunicación con la JASP para alcanzar metas comunes para beneficio del pueblo de Puerto Rico.

###



CONTACTO: Joselyn Ortiz 787-354-2060  
Francisco Cimadevilla 787-460-5400